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تصمیمات ستاد ملی کرونا همواره بر پایه خرد جمعی است

حجت الاســام روحانی روز گذشته  در 
جلسه ســتاد ملی مدیریت بیماری کرونا، 
گفت: امروز هفتاد و هشــتمین و آخرین 
جلسه ستاد ملی کرونا در دولت دوازدهم 
بود که مصادف با روز میاد با سعادت امام 
هفتم حضرت موسی بن جعفر )ع( است. 
امیدواریم که از برکت روح بلند پیامبر )ص( 
و ائمه هدی )ع( مردم ما در مسیر صحت و 
ســامت قرار بگیرند و شر این ویروس به 
زودی از سر مردم و همه مردم جهان کوتاه 

شود.
رییس جمهوری ادامه داد: از آغاز کرونا در 
پایان سال ۹۸ که ستاد ملی کرونا شروع شد 
و هر هفته جلسات منظمی داشتیم و خدا 
توفیق داد در این جلسات مباحثی که قبا 
در کمیته ها محل بحث و بررسی قرار گرفته 
بود مطرح و تصمیم گیری شود. این جلسه 
به جلسات برخط ستاد استانی یعنی همه 
استانداران و همه روسای دانشگاه های علوم 
پزشــکی بر خط متصب بود و این برخط 
بودن به مــا در هماهنگی ها خیلی کمک 

می کرد.
روحانی افــزود: اگر این اتصال نبود ایجاد 
هماهنگی در سراســر کشور ساده نبود اما 
چون بالاترین مرجع تصمیم گیر مقابله با 
کرونا ستاد ملی بود ضرورت داشت نکاتی 
که مورد نظر آنها بود مطرح می کردند و این 
اتصال و هماهنگی برای رسیدن به اهداف 

بسیار ما را یاری و کمک می کرد.  
وی گفــت: در هر هفتــه تصمیماتی که 
احســاس می کردیم ضروری است اتخاذ 
می کردیم و مجموعا در این  ۷۸ جلسه ۵۷۳ 
مصوبه را گذراندیم. این مصوبات همگی 
اباغ و اجرا شــده است و اهتمام این بوده 

است. این جلسه جزو نهادسازی های نظام 
بود. نظام ما از آغاز درگیری با این ویروس 
احساس کرد که  یک نهاد جدیدی را برای 
این که بتواند با این ویروس مبارزه کند نیاز 
دارد. این نهاد از طریق شورای عالی امنیت 
ملی  مورد بحث و بررســی قرار گرفت و 
تصویب شد. رهبر معظم انقاب آن را تایید 

کردند.
رییس جمهوری اختیارات جلسات ستاد 
ملی مدیریت کرونا را  مســاوی اختیارات 
شورای عالی امنیت ملی عنوان کرد و یادآور 
شد: کمتر اتفاق می افتد که این گونه باشد البته 
مواردی را داشتیم مثا در ماجرای عراق در 
۲۰۰۳، شورای عالی امنیت ملی مصوباتی 
را در دبیرخانه تصویب کرد. این مورد جزو 
آن مواردی بود که در طول یکســال و نیم 
این جلسات تشــکیل شد. در این جلسه 
نیروهای مســلح و قــوای دیگر حضور 
داشتند. این جلسه قوه اجرایی و نیروهای 
مســلح و از طرف قوه قضاییه دادستان کل 
شرکت می کرد و از طرف مجلس شورای 
اســامی نماینده آنها بود و از صدا و سیما 
در همه جلسات رییس صدا و سیما بود و 
این هماهنگی و همفکری که بین سه قوه 
و مقامات لشــکری و کشوری بود تقریبا 
شبیه ترکیب خود شورای عالی امنیت ملی 

داشت.  
روحانی یادآور شــد: این نهادسازی بسیار 
درســت، به موقع، دقیق و سریع انجام شد. 
کرونا در روز آخر بهمن سال ۹۸ وارد ایران 
شد و مصوبه شورای عالی امنیت ملی سوم 
اسفند بود و فوری تصمیمات اتخاذ شد. در 
کنار آن کمیته های مختلفی تشکیل شد. ۷۸ 
جلسه ستاد ملی و همین تعداد جلسه هم با 

روسای کمیته ها داشتیم.
رییس جمهوری گفت: خود کمیته ها به ویژه 
در بخش های مختلف جلسات و مصوبات 
داشتند. وزارت بهداشت، درمان جای خود 
دارد و همواره در خط مقدم بود و خود وزیر 
و معاونان او به ویژه معاون بهداشــت که 
سخنگوی این ستاد هم بود و معاون درمان و 
همچنین سایر معاونان و مقامات در وزارت 

بهداشت درمان بسیار زحمت کشیدند.
تصمیمات ما همواره بر پایه خرد جمعی 

بوده است
روحانــی افزود: بعد در کنار آن هم  وزارت 
کشور به ویژه از زمانی که قرارگاه عملیاتی 
در این ۹ ماه اخیر تشکیل شد و وزیر کشور 
فرمانده این قرارگاه عملیاتی شــد در این 
امر بســیار مهم بسیار یاری و کمک کردند 
و تصمیمات ما همواره بر پایه خرد جمعی 

بوده است.
وی عنــوان کرد: یعنــی در کمیته ها و در 
روسای کمیته ها نشسته ایم، بحث و بررسی 
و تصمیم گیــری کرده ایم بنابراین حداقل 
می توان گفت در ســه تا چهــار رده این 
تصمیمات پخته می شده است. در کمیته ها، 
وزارت بهداشــت و درمان، بــه قرارگاه 
عملیات می رفته و دومرتبه بحث می شده، 
در روسای کمیته های دومرتبه بحث می شده 
و بعد به ستاد می آمده و در چندین مرحله 
این تصمیمات مورد بحث و بررسی و دقت 
نظر قرار می گرفته و تصمیمات پخته ای بوده 

است.  
رییس جمهوری بیان کرد: اگر برگردیم و 
به همه این تصمیمات نگاه کنیم، تصمیمی 
نمی بینم که خاف اصول عملی یا روندی 
که حتی در جهان امروز وجود دارد باشــد 
و در همان مســیر بوده و همواره در همان 
مسیر حرکت کردیم. البته از تجربه جهانی 
هم اســتفاده کردیم و دانشمندان ما هم در 
اینجا پژوهش های مختلفی در سطح جهان 

داشتند و ارائه کردند.
چاره ای جز تکیه بر توان داخلی نداشتیم 
روحانی خاطرنشان کرد: چاره ای جز این 
نداشتیم از آغاز که بر تمام داخلی خودمان 
تکیه  کنیم.  اوایل که هیچ کس به  کسی کمک 
نمی کرد البته بماند که ما تحریم بودیم، برای 
ماسک هم کسی به کسی کمک نمی کرد، 
حتی در هوا هم ماسک را می قاپیدند که از 

این کشور به آن کشور نرسد.

رییس جمهــوری ادامــه داد: در دارو هم 
همینطور کســی حاضر نبود ما را کمک 
کند، در ماسک های ویژه ای مانند ۹۵درصد  
هم کســی حاضر نبود به ما ماسک بدهد، 
تجهیــزات پزشــکی و ونتیاتورهایی، 
اکسیژن سازها و تخت های ویژه ای که نیاز 
داشتیم کسی حاضر نبود به ما کمک کند و 
بر همه توان و امکانات داخلی خودمان تکیه 

کردیم و موفق بودیم.
روحانی تصریح کــرد: در زمینه پروتکل  
بهداشــتی و در راس آن مواد شوینده هیچ 
وقت کمبود نداشتیم، در ماسک هم خیلی 
سریع به سطحی بسیار وسیع رسیدیم و با 
قیمت مناسب در اختیار مردم گذاشته شد 
بنابراین در زمینه های پروتکلی آنجا که نیاز 
به لجستیک بود تامین شد. وزارت صمت، 
شــرکت های دانش بنیان همه وارد عمل 
شدند و خود وزارت بهداشت، درمان و همه 

تاش کردند و الحمدالله به نتیجه رسیدیم.
وی گفت: در جایی هم که نیاز به مسائل مالی 
و ارز داشت، به رغم تحریم، پیچیدگی های 
بود اما بانک مرکزی و بانک های دیگر همه 
کمک کردند، وزارت خارجه در این زمینه 
فعال بود و کمک می کرد. نهادهای نیروهای 
مسلح در کل انصافاً با همه توان به صحنه 
آمدند و از همان روز اول ستادکل به صحنه 
آمــد و قرارگاه ویژه ای را به نام قرارگاه امام 
رضا )ع( را تشــکیل دادند، سپاه، ارتش و 
بســیج همه کمک کردند.  ناجا که همواره 
در این مســیر حضور داشت برای اجرای 
مصوبات بار سنگینی بر دوش داشت. قوه 
قضاییه و مجلس شــورای اسامی همه 
کمک کردند و اگر این یاری و کمک همه با 

هم نبود، ما به این نقطه نمی رسیدیم.
رییس جمهوری افزود: البته ما بی مشکل 
نبودیم، افکار عمومی، مسائلی که مطرح 
می کرد و دوگانه هایی را خارج نشــین ها 
درســت می کردند. البتــه در برخی  جاها 
ممکن بود اختاف سلیقه ها و اختاف نظر 
وجود داشته باشد و مرتب دوگانه هایی را 
درست می شد. نخستین دوگانه مربوط به 
علم و دین بود که بسیار هم خطرناک بود.  
البته تعدادشان زیاد نبود اما به هرحال عده ای 
در گوشــه و کنار این دوگانه را درســت 
می کردند. مثا آیا علم پزشکی و آنچه که 
وزارت بهداشــت و درمان می گوید و اتکا 
به دعا و توسل،  دوگانه کاماً نادرستی بود.

شیطان صفت هستند
حجت الاسام  پناهیان گفت: برداشت من از مردم خوزستان، مردانی از جنس 
سردار علی هاشمی است؛ به همین دلیل، مدیران نالایقی که مانع رشد و شکوفایی 
مردم و استعدادهای درخشان خوزستان می شوند، شیطان صفت هستند، درحالی که 
این استان مدیریت ولایی فعال و پویا و با چشم باز می خواهد. وی  ولایت مداری 
را نوعی مدیریت جهادی، مردمی و ازخودگذشــتگی دانســت و گفت: مدیران 
ولایتمدار، قانون را به سود مردم اجرا و از سوءاستفاده جلوگیری می کنند. وی در 
بخش دیگری از سخنان خود، با بیان اینکه غدیر دارای چند وجه است که یکی از 
شاخصه های آن محبت نسبت به مولا علی)ع( در بین همه مذاهب است که این عید 
فرخنده را گرامی می دارند، گفت: مظلومیت علی)ع( و غربت ایشان، وجه دیگری 
در مناسبت عید غدیر است که پس از گذشت سال ها همچنان در جهان نمایان است.

اخبار ویژه ...

    سرویس سیاسی -  رییس جمهوری، تصمیمات ستاد ملی مدیریت بیماری کرونا را بر پایه اصول علمی و خرد جمعی ارزیابی کرد و 
گفت: هر هفته تصمیماتی که احساس می کردیم ضروری است اتخاذ می کردیم و مجموعا در این ۷۸ جلسه، ۵۷۳ مصوبه را تصویب کردیم.

پلتفرم های خارجی 

لباس های جلف ارزان

واکنش معاون وزیر 

به  آمریکا اعتماد ندارد

سهم خواهی از کابینه 

گمانه زنی ابطحی 

واکنش وزیر ارشاد 

تا ابد نیست

سیدمحمود نبویان نماینده مردم تهران در مجلس شورای اسامی، با اشاره به طرح 
مجلس در مورد حمایت از کاربران در فضای مجازی گفت: مجلس در این طرح 
به دنبال حمایت از کاربران ایرانی در فضای مجازی و صیانت از حقوق آنهاست؛اما 
سوال اینجاست چرا باید ملت ایران توسط پلتفرم های خارجی تحقیر شوند و به 
خاطر انتشار عکس سردار سلیمانی صفحه آنها در فضای مجازی حذف شود؟ ما 
در این طرح به دنبال آن هستیم تا از حقوق و حیثیت ملت ایران در فضای مجازی 
صیانت کنیم. نبویان خاطرنشان کرد: مسأله بعدی این است که آنچه روز چهارشنبه 
در مجلس اتفاق افتاد مصوبه نبود، بلکه نمایندگان موافقت کردند تا طبق اصل ۸۵ 
قانون اساسی این طرح در یک کمیسیون مشترک و در یک فضای کاما کارشناسی 

و تخصصی مورد بررسی قرار گیرد.

سید نصیر حسینی در خطبه های نماز جمعه نهم مرداد ماه ۱۴۰۰ اظهار کرد: حیات 
دنیا و زندگی پر زرق و برق دنیا نباید انسان را فریب دهد، چون خیلی ها را به ورطه 
نابودی و هاکت کشانده است.خطیب جمعه یاسوج در ادامه همین مبحث به تولید 
لباس های نامناسب برای زنان و دختران اشاره کرد و گفت: این لباسها در شان زن 
مسلمان و شیعه نیست؛ لباس های جلف که به صورت ارزان و فراوان در مسیر زنان 
قرار می گیرند تا بی حیایی، بی حجابی و بی عفتی زنان و دختران ما را فراهم کنند. 
وی با انتقاد از عملکرد مسئولان در این زمینه گفت: مسئولان باید متوجه باشند و 
اجازه تولید و توزیع چنین لباس هایی که در شان زن مسلمان ایرانی نیست را ندهند، 
در حالی که لباس های مناسب زنان کمیاب و بسیار گران است که خود نشان دهنده 

توطئه ای برای گمراه کردن زن و دختر مسلمان است.

امیر ناظمی معاون وزیر ارتباطات در توئیتی در واکنش به اظهارات تند سردار نقدی 
در مورد طرح مجلس نوشت: به اظهارنظر مردم و مشارکت جویی شان می گویند 
کامنت گذاری منافقان، به محدودیت و مانع گذاری هم می گویند صیانت. شما در 
کدام سرزمین زندگی می کنید؟ ما در ایران هستیم و هیچ وقت هم به شما نمی گوییم 

»خودتان می دانید و مملکت تان!«؛ چون اینجا مملکت ماست؛ ایران ما.

حسینی همدانی در خطبه های نماز جمعه کرج با اشاره به بیانات اخیر مقام معظم 
رهبری در جمع اعضای هیات دولت دوازدهم اظهار داشت: نباید به آمریکا اعتماد 
کرد و دولت جدید ایران نیز اعام داشته که اعتمادی به آمریکا ندارد. وی بیان داشت: 
همه مســئولان سیاسی، اقتصادی و فرهنگی کشور باید به بیانات راهگشای مقام 
معظم رهبری در خصوص دولت آمریکا و عهد شکنان توجه کنند تا در دام نقشه 
طراحی شده دشمن قرار نگیرند. امام جمعه کرج گفت: خطر جدی نفوذ و لزوم 
اتخاذ مواضع در مقابل دشمن باید در نگاه نخست مسئولان قرار گیرد و در مواضع 

انقابی باید صراحت داشت.

امام جمعه مشهد گفت :کسانی سودای منصب دارند و در انتخابات و ستادها شرکت 
کردند تا نصیبی داشته باشند و سهمی بگیرند؛ همه آنها که نمی توانند منصب بگیرند 

و آنهایی که منصب نمی گیرند شروع به تخریب می کنند.
مطالبات باید تکلیف مدارانه و وظیفه محورانه باشد و به عنوان تکلیف خدایی وارد 
شوند و این مطالبات نباید سهم خواهانه و انتقام جویانه باشد.مطالبات باید به نحوی 
باشد که آب در آسیاب دشمن نریزند؛ آن هم دشمنی که با آشوب سیاسی می خواهد 

پایه های نظام را سست کند.

ســید محمدعلی ابطحی، فعال سیاســی نوشــت: یقینا طراحان طرح مجلس و 
مشاورانشان از طرحهای ایان ماسک خبر دارند؛ پولدارترین مرد جهان. مگه می 
شــه ندانند؟ دارد بساط اینترنت های محلی را جمع میکند و اینترنت ماهواره ای 
سراســری را راه می اندازد؛ همین امسال. شرکت های خصوصی در حال قرارداد 
بستن هستند. مرزهای ورودی مستقیم از فضا به خانه ها در حال باز شدن هست.

من کسی را متهم نمی کنم. ولی باز شیطان دم گوشم وز وز می کند که دستپاچگی 
طراحان و مشاورانشان برای این است که می دانند کم کم از راه این کارها نمی توانند 
تیغ بزنند. آخرین فرصت پول درآوردن از این طرح هاست. دو دهه است که برای 
طرح های داخلی دارند تیغ می زنند و یک اپلیکیشن تراز بین المللی سر پا نکرده اند. 
شاید هم نفوذی ها هستند که می خواهند ایان ماسک را تحریک کنند، پروژه ایران 
را سریعتر راه بیندازد و کم قیمت تر. از داخل خانه اینترنت مستقیم می نشیند روی 

موبایل ها؛ بی اجازه و حاجب و دربان و فیلتر.

وزیر فرهنگ و ارشاد اسامی درباره طرح صیانت از حقوق کاربران در پیام توئیتری 
نوشت: گویا هیچ مورد بسیار مهم برای مراجعه مستقیم به مردم در چهار دهه مجلس 
نداشتیم!سید عباس صالحی نوشت: به نظرم تعبیر»موارد ضروری« در اصل ۸۵ قانون 
اساسی در ارجاع قانونگذاری به کمیسیون، سخت گیرانه تر از تعبیر »مسائل بسیار 
مهم« در اصل ۵۹ قانون اساسی در همه پرسی است. موارد متعدد اعمال اصل۸۵ را 
شاهدیم اما گویا هیچ مورد بسیار مهم برای مراجعه مستقیم به مردم در چهار دهه 
مجلس نداشتیم!دو روز پیش نیز صالحی در پی تصویب طرح صیانت از حقوق 
کاربران و خدمات پایه کاربردی در فضای مجازی به صورت بررســی بر اســاس 
اصل ۸۵ در کمیسیون مشترک از سوی مجلس شورای اسامی نوشت: جامعه دو 
قطبی جاده مرگ است و متاسفانه هر روز قطب بندی های تازه، کرکسان منتظرند 

مواظب ایران باشیم.

وزیــر امور خارجه آلمان ضمن ابــراز نگرانی از فاصله گرفتن ایران از تعهدات 
برجامی گفت، بازگشت به این توافق به سود همه طرف هاست اما این گزینه تا ابد 
در دسترس نخواهد بود.»هایکو ماس« وزیر امور خارجه آلمان که کشورش در 
عمل به وعده های خود برای اجرای کامل برجام ناکام مانده، از تأخیر پیش آمده 
در مذاکرات احیای برجام ابراز ناخرسندی کرد. به نوشته آسوشیتد پرس، ماس در 
مصاحبه با نشریه آلمانی »اشپیگل«، مدعی شد، ایران ادامه مذاکرات احیای توافق 
هسته ای با گروه ۱+۵ را »به تأخیر انداخته است« و گزینه بازگشت به این توافق 

برای همیشه در دسترس نخواهد بود. 

رحیمی جهان آبادی عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست 
خارجی مجلس: 

طرح ممنوع الخروجی مسئولان حقوق 
شهروندی اشخاص را تضییع می کند

سرویس سیاســی- عضو کمیسیون 
امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس 
اعتقاد دارد که طرح ممنوعیت خروج 
مسئولان از کشــور نقض کننده اصل 
برائت می باشــد و ضمن آسیب زدن 
به بدنه مدیریتی کشور موجب تضییع 

حقوق شهروندی افراد می شود. 
جلیل رحیمی جهان آبادی با اشــاره به 
طــرح ممنوعیت خروج مســئولان و 
مدیران نظام پس از اتمام مســئولیت از 
کشور گفت: این طرح مبنای منطقی و 
معقولی ندارد، ما در کشور هم دستگاه های اطاعاتی و امنیتی و هم دستگاه های 
نظارتی داریم، اگر مسئولی چه در دوران مسئولیت خود و چه قبل آن هر اقدامی 
انجام دهد که در پی آن باید از دسترسی به یک حق قانونی همچون خروج از کشور 
منع شود باید در همان زمانی که این عمل را انجام می دهد  موضوع مشخص و در 
پی آن از این حق قانونی منع شود، اینکه شخص را بدون انجام هرگونه جرمی و 
صرفا به دلیل اینکه مسئولیتی را بر عهده داشته است از یک حق قانونی و از حقوق 

شهروندی منع کنیم خاف اصل برائت است.
وی افزود: در قانون اساسی ما و در علم حقوق جهانی اصل بر برائت است؛ یعنی 
اصل بر این است که شخص جرمی انجام نداده است مگر اینکه طبق مستندات و 
با بررسی دقیق قانونی مشخص شود جرمی انجام داده است و بر اساس آن جرم 

اگر مجازاتی در قانون مقر شده باشد برای او  در نظر گرفته شود.
عضو کمیسیون امنیت ملی و سیاست خارجی مجلس تاکید کرد: این طرح هم 
اصــل برائــت را نقض می کند و هم قبل از اینکه فرد جرمی را انجام داده باشــد 
برای او مجازات در نظر می گیرد، این موضوع منع خروج از کشــور تضییع حق 

شهروندی است.
نماینده مردم تربت جام، تایباد و باخزر در مجلس در پایان اضافه کرد: این اقداماتی 
که در حال انجام است کاما غیرکارشناسی بوده و  به بدنه مدیریتی کشور آسیب 
وارد می کند، معتقدم که این موضوع موجب می شود خیلی از نیروهای متخصص، 
دلسوز و توانا تمایلی به کار کردن در پست های مدیریتی نداشته باشند آن هم در 

این شرایط دشوار کشور، این طرح جز آسیب زدن به کشور هیچ حاصلی ندارد

با اعلام از سوی اولیانوف صورت گرفت؛

روسیه: هدف از مذاکرات وین فقط 
احیای برجام است 

سرویس سیاســی- روسیه هدف از 
مذاکرات ویــن را صرفاً احیای برجام 
عنــوان کرد و افزودن هرگونه موضوع 
دیگری به این مذاکرات را به شــدت 

رد کرد.
»میخائیل اولیانوف« نماینده روسیه در 
سازمان های بین المللی مستقر در وین، 
در حساب کاربری خود در توئیتر هدف 
از مذاکرات وین را صرفاً احیای برجام 

عنوان کرد.
بــه گفتــه نماینــده روســیه، هدف 
گفت وگوهای ویــن احیای برجام به 

صورت اولیه است و نه چیزی بیشتر و نه چیزی کمتر.
اولیانوف همچنین افزود: کلیه شرکت کنندگان در مذاکرات لازم است دقت کنند 
که حتی به صورت غیرعمد این احساس را ایجاد نکنند که آن ها سعی دارند چیز 

جدیدی به این توافق اضافه کنند.
پیشــتر سفیر و نماینده دائم ایران نزد سازمان های بین المللی در وین گفته بود: 
آمریکا می خواهد توافق هســته ای را برای مسائل موشکی و منطقه ای گروگان 

بگیرد.
به گفته نماینده دائم ایران در وین، آمریکایی ها ادعا می کنند که آماده اند به تعهدات 
خود تحت تفاهم هسته ای برگردند و تحریم های مغایر با آن را بردارند، امّا رفتار 
آنها در مذاکرات این را ثابت نمی کند، چون آمریکا کل تفاهم را به پذیرش بندی 
در خصوص انجام گفت وگوهای آتی در مورد مســائل منطقه ای گره زدند که 

کاماً با موضوع مذاکرات غیرمرتبط و مضر است.
غریب آبادی همچنین درباره رویکرد واشنگتن در مذاکرات وین گفت: آمریکا 
حاضر به برداشتن تحریم ها علیه بیش از ۵۰۰ نفر از اشخاص حقیقی و حقوقی 
که توسط دولت ترامپ به بهانه غیرهسته ای تحت تحریم قرار گرفتند و همچنین 
لغو قانون تحریمی کاتسا نشدند، در حالی که تمامی اقدامات ترامپ از جمله 
توسل به بهانه های غیر هسته ای برای اعمال تحریم با هدف تخریب کامل تفاهم 
هسته ای صورت گرفته بود و از سوی دیگر، این نشان دهنده عزم جدی دولت 
جدید آمریکا در اســتفاده از کارت های ایجاد شــده در دولت قبلی و همچنین 

پیگیری سیاست فشار حداکثری علیه ایران است

محمدصادق کوشکی استاد علوم سیاسی دانشگاه تهران  :

روحانی ۸سال منت آمریکا راکشید  ، نتیجه نگرفت 
سرویس سیاسی - استاد دانشگاه تهــران 
گفت: روحانی قائل به این بود که ما چاره ای 
جز ارتباط با آمریکا نداریم و باید منت بکشیم 

و خواهش بکنیم از آمریکا که ما را بپذیرد.
محمدصادق کوشکی استاد علوم سیاسی 
دانشــگاه تهران ، با اشــاره به سخنان مقام 
معظــم رهبــری در دیــدار هیئت دولت 
دوازدهــم در خصوص تجربه ی اعتماد به 
غرب اظهار داشت: دولت روحانی قاعدتاً 
خودش عبرت شد. یعنی عماً ما می توانیم 
بگوییــم دولت آقــای روحانی برای همه 
کسانی که ارتباط با کدخدا و پذیرش نظام 
ظالمانه جهانی را راه حل مشکات کشور 

می دانستند، آیینه عبرت شد.
این عضو هیئت علمی دانشــگاه در ادامه 
تصریــح کرد: اگــر آقــای روحانی این 
فهم را داشــت که از دولت هــا، نظام ها و 
کشورهای دیگر که با کدخدا رابطه داشتند 
و مشکاتشان حل نشد، عبرت بگیرد، ما به 

اینجا نمی رسیدیم.
وی در ادامه گفت: جالب اینجا است که مهر 

۹۲ در ســخنرانی رهبر انقاب در دانشگاه 
افســری، یعنی در زمانی کــه تازه قرار بود 
مذاکرات شروع شــود، ایشان در آن جا به 
صراحت می گویند که من به مذاکره با آمریکا 
خوشبین نیستم و آمریکایی ها مذاکرات را 

جدی نخواهند گرفت.
کوشــکی همچنین گفت: رهبری در آنجا 
گفتند که مسئولین دولت می خواهند مذاکره 
کنند که این یک فایده خواهد داشــت و آن 
فایده این اســت که مردم می فهند و متوجه 
می شوند که مذاکره با آمریکا هیچ خاصیتی 
ندارد و آمریکایی ها پای حرفشان نمی مانند.

وی ادامــه داد: یعنی ایــن حرفی که امروز 
رهبــری زدند، حرفی بود که در مهر ۹۲ به 

صراحت در دانشکده افسری گفته بودند.
این کارشناس مسائل سیاسی گفت: اما در 
آن زمان، بخشی از جامعه و البته دولت آقای 
روحانی به یقین و با قاطعیت مذاکره و رابطه با 

آمریکا را حال مشکات می دانستند.
عضو هیئت علمی دانشــگاه تهران افزود: 
در ســال ۹۲ که رهبری این بحث را در آن 

سخنرانی مطرح کردند، دولت آقای روحانی 
و بخشی از جامعه به تبع دولت آقای روحانی، 
باور می کردند که مشکات کشور با مذاکره 

و رابطه با آمریکا حل می شود.
وی ادامه داد: اما امروز، اکثریت مطلق جامعه 
هیچ اعتمادی به آمریکا ندارند و این عبرت 
را گرفته است و می داند که رابطه با آمریکا 
حال مشــکات نیســت. امیدواریم آن 
نخبگانی کــه همانند دولت آقای روحانی 
فکــر می کردند و رابطه و مذاکره با کدخدا 
را کلید حل مشکات می دانستند نیز عبرت 

گرفته باشند.
کوشــکی تصریح کــرد: امیدواریم از این 
حقیقــت تلخی که در این ۸ ســال جاری 
اتفاق افتاد و آسیب های زیادی به جامعه ما 
زد عبرت بگیرند. هر چند که به نظر می رسد 
بعضی از آن افــراد تصمیمی برای عبرت 
گرفتن ندارند؛ اما خوشبختانه اکثریت کسانی 
که در جامعه امید به رابطه با آمریکا و مذاکره با 
آمریکا را داشتند، امروز متوجه شدند که هیچ 

خیری در این مذاکره و ارتباط نیست.

وی همچنیــن در پاســخ به ســوالی در 
خصــوص توجیه دولت به ادامه مذاکرات 
با وجود عنادورزی و دشمنی آمریکایی ها با 
ایران گفت: نکته این است که آقای روحانی 
گفت ما چاره ای جز ارتباط با امریکا نداریم 
و ما باید منت بکشــیم و خواهش بکنیم از 

آمریکا که در واقع ما را بپذیرد.
این کارشــناس مسائل سیاســی افزود: به 
همین خاطر، هر چقــدر که آمریکایی ها 
پــس می زدند، آقای روحانی اشــتیاقش 
بیشتر می شــد، چون نگاه آقای روحانی و 
دوستانشــان این بوده و هست که ما نیاز به 
رابطه با آمریکا داریم و باید در مسیر آمریکا 

قرار بگیریم.
وی ادامه داد: پس اســتدلال بر این است که 
آنها می گفتند، هرچقدر آمریکایی ها ما را پس 
بزنند، ما به دنبال این هستیم که جلو برویم 
و به هر قیمتی که شده موافقت آمریکایی ها 
و رضایتشــان را جلب کنیم و عماً سعی 
کنیــم که خودمان را در حلقه دوســتان و 

زیرمجموعه های آمریکایی قرار دهیم.

معزی معاون ارتباطات و اطلاع رسانی دفتر رییس  جمهور:

تاخیر عامدانه روحانی در جلسه
 با رهبر معظم انقلاب صحت ندارد

سرویس سیاسی- معاون ارتباطات و اطاع رسانی دفتر رییس  جمهوری گفت: هر 
گونه تفسیر یا برداشت مبنی بر تاخیر عامدانه رییس  جمهوری در جلسه با رهبر معظم 

انقاب، قرین به صحت نیست. 
»علیرضا معزی« به برخی شایعات و ابهامات در خصوص دیدار اخیر هیات دولت 
با مقام معظم رهبری پاسخ داد و اظهار داشت: دیدارهای اخیر رهبر انقاب همه با 

رعایت ماحظات و دستورالعمل های کرونایی انجام می شود.
معزی با اشاره به این شایعه که مقام معظم رهبری بر خاف دولت های پیشین به 
اعضای این دولت در پایان دوره مسئولیت قرآن اهدا نکرده است، اذعان داشت: این 
شایعه نیز درست نیست باز به همان دلیل دستورالعمل های کرونایی، قرآن اهدایی 
رهبر انقاب از سوی شخص ایشان به وزرا داده نشد بلکه در انتهای جلسه از سوی 

دست اندرکاران دفتر ایشان به تک تک وزرا تحویل داده شد.
معاون ارتباطات دفتر رییس  جمهوری موضوع عدم ثبت عکس یادگاری با حضور 
رهبر انقاب و اعضای دولت نیز توضیح داد: با توجه به شــیوع کرونا و ضرورت 
رعایت فواصل فیزیکی مشخص در جلسات رسمی،  روشن است که امکان ثبت 

عکس یادگاری وجود نداشت.
معزی همچنین با رد آنچه در خصوص زمان حضور رییس  جمهوری در جلسه بیان 
شده است، خاطرنشان کرد: با توجه به اینکه زمان جلسه به دفتر رییس  جمهوری 
ساعت ۱۱ ظهر اعام شده بود، حجت الاسام والمسلمین حسن روحانی ۱۵ دقیقه 
پیش از موعد هم به محل جلسه رفت اما وقوع برخی ناهماهنگی ها سبب شده بود 
که جلسه پیش از زمان رسمی اعام شده به دفتر رییس  جمهوری آغاز شود، لذا هر 
گونه تفسیر یا برداشت مبنی بر تاخیر عامدانه رییس  جمهوری در جلسه با رهبر انقاب 

قرین به صحت نیست.


